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I. Bevezetés, a témaválasztás indoklása 

 A „Félremagyarázott és elhallgatott igazság! Egy aljas kor aljas titkai” címmel 

Nagykőrös Város Önkormányzat által meghirdetett országos pályázat keretein belül a 

kuláküldözés bemutatását választottam. Érdekel ez a téma, mert apukám is sokat szokott 

mesélni a régi időkről, a kommunizmus igazságtalanságairól. 

              „A kulák orosz eredetű szó (jelentései: ököl, nagygazda, zsugori). A Szovjetunióban 

a bolsevikok által egyértelműen pejoratív tartalommal megtöltött kommunista mozgalmár 

kifejezés, mellyel parasztok széles rétegeit bélyegezték meg, akik néhányszor tízholdnyi 

földjükön növénytermesztéssel, állattartással foglalkoztak. A kemény munkával, okosan, 

családi gazdálkodást folytató, ebből jól megélő, gyermekeit gazdálkodásra taníttató, önálló 

gondolkodású kulák természetes gátja volt a kolhozosításnak (téeszesítésnek) illetve a 

proletárdiktatúrának.”
1
 

           Magyarországon „Rákosi 1948. évi kecskeméti beszédétől kezdve a „kulák” szó 

valósággal elárasztotta a kommunista nyelvet.”
2 
Ebben az évben adóösszeírásnak 

feltűntetett kuláklista készült. 

            Kulákcsemetéknek nevezték azokat az embereket, akiknek a szülei gazdag 

parasztok voltak, attól függetlenül, volt-e föld a nevükön, vagy sem. 

            Ilyen „kulákcsemete” Stöckl János solti lakos is, aki családja által és személyesen 

is megélte a kommunizmus szörnyűségeit. Ezekről nagyon sokszor mesélt már nekünk, 

ezért választottam őt és feleségét ( Stöckl Jánosné Bagó Julianna) kortanúknak.  

             Jani bácsinak gyermekkori álma volt, hogy majd leendő feleségével együtt tovább 

vigye a családi gazdaságot. Az édesapjával tervezgették, hogy mennyi földet fog kapni, 

amiből majd kényelmesen meg tud élni, de minden álom szertefoszlott azzal, hogy 

édesapja kuláklistára került. Ez őt is mélyen érintette. A megaláztatások, igazságtalanságok 

az ő életében is folytatódtak mind a katonaságnál (1954-56), mind a munkahelyén. 1958-

ban feleségül vette Bagó Juliannát. Házasságukból 2 gyermek született. Jelenleg nyugdíjas 

éveit tölti. 

               Az őt ért sérelmekért a múlt rendszerben soha nem kárpótolták, csak a 

rendszerváltás után kapott kárpótlási jegyet. Ezekre a dolgokra így emlékezik vissza: 
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II.  Interjú 

Papp Dóra a Kecskeméti Református Gimnázium 9.e osztályos tanulója a 

„Félremagyarázott és elhallgatott igazság! Egy aljas kor aljas titkai „pályázat keretein 

belül kérdezem Stöckl Jánost és feleségét, Solt, József Attila utca 15. szám alatti lakosokat. 

2016 február 7-én családi házukban. 

-Jani bácsi hány éves most? 

-Mostan 82 vagyok. 1934-ben születtem. 

-Családjából kit érintett a kuláküldözés? 

-Hát családomból? Majdnem mindenkit. 

Tulajdonképpen nagyszüleim Bácskából származnak. Onnan jöttek ide Magyarországra 

1914-ben. 

Érdekes dolog ez, hogy kuláklistára kerültünk. A nagyszüleim 4-en voltak testvérek és 

kevés földjük volt 21-22 hold. Úgy döntött a nagyapám, hogy abból olyan keveset tud adni 

egy családnak, hogy az nem tud belőle jól megélni. meg őneki is kevés marad.  Hallotta, 

hogy Magyarországra el lehet jönni és itt olcsóbbért lehet földet venni. Megtudta, hogy 

Újsolton van olyan olcsó föld, hogy ha a bácskait ők eladják, akkor a 21-22 hold föld 

helyett 100 holdat tud venni. Bácskában nemigen tudtak venni, mert nagyon drága volt a 

föld, ott az nagyon értékesnek számított. Ez óriási különbséget jelentett. Eljött, 

megérdeklődte és meg is tudta, hogy az illető mennyiért adja a földet. Így kerültünk 

ide,1914-ben. Akkor történt ez a váltás. Egyben megvették a 100 hold földet és itt 

elosztották, mindegyiknek 21 néhány hold föld jutott a bakóhalmi (máriahalmi) részen. 

Akkor még nem hektárt beszéltek, hanem holdat. Így kerültünk ide és gyönyörű szép 

tanyát épített mindenki. Bácskában olyan szokás volt, ott sokkal magasabb szinten éltek az 

emberek, jobb módban, hogy ők már padlós szobát építettek. Itt letelepedtek, nem is volt 

ott semmi baj szépen fejlődtek.  

Csak jött a háború és akkor jött a váltás, a kommunizmus került ugye hatalomra. A 

kommunizmus másként döntött, ezeket a gazdálkodó embereket, akik jobb módban voltak, 

mind megtorolták, mintha azok bűnösök lettek volna. De ezt megelőzte, hogy mi 

tulajdonképpen német ajkúak, svábok voltunk, így mondták. A sváboktól is elvették a 

földeket, hogy nem maradhatott nekik csak 10 hold. Kegyetlen rosszul esett. Azért is esett 



 

4 
 

rosszul, mert az apám olyan csodálatos szépen beültette, a határokon fákat ültetett és 

középen volt egy szép nagy tanya, 36 m hosszú, 3 nagy szobával. Akkor még pláne nem 

volt olyan, hogy padlós szoba. Rengeteg fa volt a földek körül is, az épület körül is. Körül 

ültette az apám úgy szabály szerint. Beültették és azok szépen nőttek. Azt se felejtem el, 

hogy apám igön sokszor mondta, hogy fiam, még a dédunokáknak is jut abból a fából, 

annyi fa van. Csak hát elvették a földet azt kiosztották. Az új tulajdonos mindjárt nekiállt 

és kiszedte a fákat, már az övé volt.  

Aztán jött ez a kulák kérdés.  Az még nem volt ölég, hogy elvették a földet, hanem úgy 

kezeltek minket, mintha bűnözők lettünk volna. Most a rablógyilkost nem kezelik úgy, 

mint akkor, mert kiszabtak olyan bírságokat, hogy aki nem fizette be, akkor éjszaka jöttek 

olyan megbízott személyek, elvitték azt a gazdálkodót, megverték és agyonkínozták. 

Apámat közben le is csukták. Igyekezett mindenki az utolsó forintig előteremteni azt a 

bírságot, hogy kifizesse, hogy né verjék agyon ,né bántsák, pedig nem okozott ü sénkinek 

kárt de ez volt a cél akkor. 

-Ez pénzbeli bírság volt vagy terménybeli? 

-Mindenféle, Kiszabtak olyan beadásokat, gabona, hús beadást, hogy ha azt nem 

teljesítettük akkor jöttek a bírságok.  Tudom egyszer olyan is volt, hogy kiszabtak 

apámnak 200-300 kg-os disznót, vagyis annyi disznóhúst kellett leadni. és akkor volt olyan 

illető, akinek voltak disznajai és volt képe eljönni hozzánk, hogy nyugodtan mögvöhetjük, 

ü eladja a disznót, ha nincs disznónk. Meg kellett vennünk, mert nem volt elég disznónk. 

Az jól járt, mert annak ki kellett fizetnünk.  Akkor tejbeadást adtak, gyűjtöttük a tejet. Be 

kellett hozni, ide Soltra a központba. Na ezeket mind elvitték, amikor ez mind megtörtént , 

akkor jöttek, akkor vették el a földet . Addig nem vették el, addig a pénzt szedték el bírság 

formájában. Mikor már látták, hogy nincsen pénz, akkor vették el a földeket.   

-Mi alapján kerültek a kuláklistára az emberek? A birtokolt földek alapján vagy 

valaki feljelentette őket? 

-A birtokok alapján kerültek. Az apámék 100 holdat meg vettek: azt elosztották így egy 

családnak 25 hold jutott. 20 hold fölött már kulák listára került az illető.  

-Hol laktak Önök akkor? 
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-Újsolt határában, ahol most a Nagyér van. Ahogy megy a kövesút Újsoltra és van az a 

nagy hegy. Ott volt egy ér is, az az ér ide is nyúlik Soltra, itt is van annak az érnek a másik 

fele, az kettészelte a földünket.  Ez a Nagyér. Ott laktunk. Csodálatos hely volt 

gazdálkodás szempontjából. . Amikor elvették a földeket, odaadták olyan személyeknek, 

akikben megbízott a kommunizmus abban az időben. 

-Hány éves volt Ön akkor, abban az időben? 

-Kb. olyan 20 körül. Sőt akkor volt még egy érdekes dolog. Én akkor katonasoros lettem 

20 éves koromban. 18-20 éves korban akkor hívták be ezt a réteget katonának. Hát persze, 

akkor nem volt ott kiút, el kellett menni. Bajára vittek.  Ott fölsorakoztattak bennünket egy 

pár napra rá, vagy hétre, már nem emlékszem pontos dátumra. Akkor azt vették 

figyelembe, kinek mennyi az iskolai végzettsége.  Hát nekem meg volt azért a nyolc 

osztály elemi végzettségem, hát nagyon soknak nem volt. A háború végett nem tudta az 

iskolát kijárni, szülei odavoltak, háborúban odavesztek. Otthon szükség volt a fiatal férfira, 

lányra is, a munkaerejükre és nem tudtak járni iskolába. Tehát nem járták ki az iskolát. 

Igön soknak nem volt meg a 8 osztálya, csak 5-6 osztály, hogy alakult a sorsa.  

Engem hogy besoroztak, fölsorakoztattak bennünket. Ott mög volt a papíron már, hogy 

hány osztályom van.  

-Volt olyan is akinek több volt, mint 8 osztálya? 

-Vidéken nem nagyon volt. De volt egy pesti gyerek velünk, annak érettségije volt, 

magasabb iskolát végzett. Nem csak Soltról voltunk ott, hanem az ország különböző 

részeiről hívtak bennünket össze. Fölsorakoztattak és mondták, hogy hány osztályom van. 

Fölolvasták, mondták álljak oda félre. A parancsnok vagy százados még a nevit is alig 

tudta leírni. Azok olyan személyek voltak, akik nem végeztek iskolát, de ugye pártvonalon 

olyan rendfokozatot adtak neki. Mondja nekem, hogy oda álljon félre, magát is besorolom 

tiszthelyettesnek. Úgy beszéltek velem, hogy fogjam, be a számat akkor beszéljek, csak ha 

kérdeznek. Akkor tiszthelyettes iskolába soroltak be. Jó sorom volt ottan, mert nem kellett 

annyit kimenni gyakorlatozni, meg az étkezésem is jobb minőségű volt, mint akik nem a 

tiszthelyettesi iskolán voltak. Nacsak lejárt a 8 hónap, 8 hónap volt ez az iskola. Utána volt 

a vizsgaidőszak és akkor vizsgáztunk. Őrvezető,  tizedes, szakaszvezető fokozatot adtak, 

ez a 3 volt. Én bizakodtam benne, legalább az őrvezető rendfokozatot megkapom, akkor 

nem kell annyit gyakorlatoznom meg több lesz a fizetésem is. Nagyon kevés volt a fizetés 
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ekkor. 

 Elég az hozzá, hogy amikor tartott ez a vizsgáztatás, odajött hozzám egy pesti gyerek. 

Kükell Vilmosnak hívták. Egy pesti professzornak a fia volt. Nagyon betartottak neki. 

Viszont ő meg olyan jó fej volt, ugye iskolája volt neki, hogy kiismerte magát. Ő intézte el 

a papírokat, meg az irodai dolgokat. Odajött hozzám: 

-„Te, Jancsikám te nem mondtad meg. hogy milyen származású vagy.” 

 „Mert mit kellett volna nekem mondani?” 

-„Hát azt, hogy kukák származású vagy.” 

Mikor tizedesnek voltam kijelölve, azt mondták, hogy idetelefonáltak Soltra. A 

parancsnokom testvére itt Solton volt tanácselnök.  Megkérdezték ki az a Stöckl János. 

„Nem megbízható személy, mert kulákcsemete.” Tehát nem lehettem tiszthelyettes. Nem 

zavart engem, tisztában voltam az ilyen dolgokkal. Így teltek –múltak az idők. Mikor 

leszereltem, ugye a földeket elvették. 

-Cséplőgépük is volt? Állataik? 

-Az nem volt. Álatok? Sok állat volt, de a bírságokkal azokat elszedték. Le kellett adni. 

Ilyen beadások voltak: disznóhúsbeadás, baromfibeadás és tej is. Megvolt, hogy mennyit 

szabtak ki.  Ezeket mind be kellett adni.  Így zajlott az élet. Elvették a földeket, a 

jószágokat, a fölszerelést. Mit tudtam csinálni? Neveltünk csikókat, mert akkor lovakkal 

dolgoztunk. Azok voltak a fő igavonó állatok .Akkor nagyon kevés traktor volt. Nem volt 

más választásom. Hívtak külföldre, Pestre is, de nem akartam a szüleimet ott hagyni, mert 

az apám megígérte, hogy a lovakat ideadja, meg mennyi földet ad, ha összeházasodok 

valakivel, hogy szépen meg tudjak élni. Ez nem így alakult, mert elvették ezeket a 

dolgokat. 

 Akkor nem volt más választásom, elmentem dolgozni a téeszbe. De hát ott is mihöz 

kezdjek? Voltak még lovak is akkor a téeszben, de én inkább a gépekhez húztam.  Akkor 

volt olyan lehetőség, elmentem tanfolyamra, 8 hónapos mezőgazdasági iskolába. Amikor 

lejárt, úgy jöttem ide a Rákóczi tsz-höz. Akkor már papír volt a kezembe, hogy a gépeket 

vezethetem. Olyan szempontból jobb sorom volt, hogy  tudtam vezetni, mert akinek nem 

volt ilyen papírja az fizikai munkát végzett. Így alakult a sorsom. Csak hát az volt a baj a 

tsz-ben is, hogy olyan vezetőket bíztak mög, akiknek párttagságuk volt. Vezetőnek is 

azokat tették meg és azok parancsoltak. Ott mögen kegyetlen sors kísért annak ellenére, 

hogy vége volt annak a kulákozásnak. A háttérben mindig még úgy kezeltek, hogy  kulák 
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voltam, kuláknak minősítettek, mintha bűnöző volnék. Ott is olyan munkát adtak, hogy a 

legnehezebbet, amivel legkevesebbet lehetett keresni. Benne. volt olyan is például, hogy a 

szántással lehetett legkevesebbet keresni, a legtöbbet kellet dolgozni érte. Én szerettem azt 

is csinálni, mert kicsi koromban is szántottam a lovakkal.  

-Önöknél volt padlássöprés?   

-Ajaj. Ugye mikor beadási rendszer volt, ki volt szabva mennyi gabonát kell beadni 

beadásba.  

-Ez egyforma volt, kinek mennyit kellett beadni, vagy az attól függött, hogy kinek 

mennyi földje volt? 

-Kinek mennyi földje volt persze. Főleg annak a rétegnek, aki ezt a kuláklistát elérte, 

annak szabtak ki ilyen magas beadási kvótát. 

-Mit tettek annak érdekében, hogy a kötelező beadást tudják teljesíteni? 

-Amit tudtunk azt beadtuk, mert tudtuk, hogy milyen szankciók követik, ha nem adjuk be. 

Ha nem tudtuk beadni, akkor börtönbe csuktak minket. Az apámat is becsukták , mert 

szűken be tudtuk volna adni a gabonát, de akkor sok jószágunk volt. Mi abból éltünk, a 

jószágból. A jószág elpusztul, ha nem tudunk neki enni adni. Akkor végünk. Erre azt a 

kifejezést használták, hogy szabotálja a beadást. 

Mindig kitaláltak olyan ördöngös munkát, amivel csak kínozni tudták az embereket. 

Kitalálták, hogy nagy silógödröt kellett ásni, és a napraforgófejet hordatták bele, de olyan 

időben, hogy kegyetlen hideg, mínuszok voltak és hordta a szél a havat. Akkor is ki kellet 

menni és hordani. Szegény lovakat sajnáltam jobban, de én is kegyetlenül fáztam, csinálni 

kellett, mert utasítottak. 

 Tehát a tsz-ben sem hagyták ám abba. Ott folytatták. Volt igen sok olyan személy, aki 

végig betartott még a tsz-ben is. Aki kulák volt, annak kivételeket csináltak. Például: A B. 

N. J. brigádvezető volt a tsz-ben. Az kiküldött szántani, persze azzal lehetett a 

legkevesebbet keresni. Traktorral dolgoztunk. Akkor ki volt szabva, hogy milyen mélyen 

kell szántani. Addig még a földek nem voltak mélyen szántva. Nagyon kemények voltak 

alul, mert régen csak lovas ekékkel szántották a gazdálkodók. Meg volt szabva, hogy 32 

cm-re kell mögszántani a földet. Próbáltuk betartani, mert be kellett, de akkor olyan 

keveset tudtunk belőle csinálni, lassan ment, meg összeszakadt, összetört valami. Csak 
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egyszercsak a B. N .J. odajött hozzám: 

-„Á, Jancsikám , nem számolom el , mert nincs mög a mélység.” 

-„Hát nem tudok többet, jobbat csinálni, mert összeszakad mindön.” 

Mellettem szántott a P. P., kovácsmester volt a tsz-ben. Ő is egy traktort kapott. Odament a 

B. N .J. hozzá is. A nagy tábla földnek az egyik felén én szántottam, a másik felén meg ő. 

Ő jól haladt, ez gyanús volt nekem. Biztos nincs mög a mélység. Aztán nem bírtam 

elviselni, odaértem iránta, ők rágyújtottak, beszélgettek. Fölkaptam az ekét és elmöntem 

oda. Úgy néztek mind a ketten, hogy miért akarok én odamenni. Odaértem a szántáshoz, 

hát persze ott volt a traktorba a colostok. Mögmértem. Ezök úgy néztek, hogy hát milyen 

jogon méröm, mit akarok itt Nem volt csak 25cm, még annyi sé volt. Gondolhatod a B. N. 

J. mit adott utána nekem, hogy milyen jogon mérem, ellenőrzöm én őket. Én neköm el 

köllött fogadni, hogy más akárhogyan szánt is. Mög csinált olyan munkát is hogy a 

kombinátorral elszaladt a földön úgy, hogy másnap zöldült újra a föld. Mint más, ahogy a 

kövesúton mögy a traktorral. De elszámolták neki. A M. F. is szegény, meghalt már. Ő 

vethetett, mert az szépen elmunkált föld volt, azon sokkal könnyebb volt vetni, meg sokkal 

többet kapott érte. Nagyobb volt a jövedelem a vetés után, mint annak aki szántott. Amikor 

befejezte a vetést, azt mondta, hogy neki még van ideje, lehengereli a földet. A szépen 

elmunkált földet , hát azt könnyű volt ám léhegörölni a gyűrűs hengörrel! Nagyot is fogott 

mög gyorsan ment. Megtudtam, hogy 2-szer vagy 3-szor körül kerülte a 100 hektáros 

földet és elszámolták neki. Olyan sokat keresött, hogy más egésznap nem keresött annyit, 

hiába dolgozott lelkiismeretösen.   

De sok ilyen példa volt. Pedig hát én soha nem bántottam meg senki, de az apám se. Azért 

ha valami olyan volt, odajöttek, hogy „Janikám gyere, mert ezt csak Te tudod 

megcsinálni!”-ha olyan munka volt. Egyszer hagymát vettettek a tsz-szel. Kiosztották, 

hogy mindenkinek 300-400 négyszögölt kell mögkapálni. Sűrű volt a sor, ez nehéz 

kézimunka volt. A vezetők nem kapálták meg a földjeiket, velünk meg tudták kapáltatni. 

 Akkor a  J. M. volt az agronómus. Kijött oda. Én neköm adták oda a 

hagymakiszántógépet, föl volt a traktor elejére szerelve és hátul meg volt egy 

rendsodrószerű, az összesodorta, mög lérázta a földet rula.  Ezt a legtöbb embör ott hagyta, 

mert a párttagok inkább összetörtek valamit, csak hogy ne kelljen csinálni. . De velem 

csináltatták. A J. M. azt mondta: „Jánoskám, Jánoskám  nem jó!”Olyan gaz volt a földön, 

hogy a hagymának a sorát nem láttam, hogy láttam volna. Ölég volt elvezetni a traktort, 

nemhogy még a sorát lássam. a kiszántásnál. Azt mondta: 

-„Szálljon ki a traktorból, majd én beülök!.” Tudtam, hogy van ilyen végzettsége. Beült a 



 

9 
 

traktorba, örültem neki. 

-„ Jánoskám mutassa a sort, mert nem látom!” 

-„ Én se látom. mondtam.” Ott hagyott és elment. Azt hitték, hogy én velem mindent meg 

lehet csináltatni. Megcsináltam amit tudtam, de amit nem tudtam, én sé csináltam mög. 

Kínozták az embört, hogy ezt mög köll csinálni. Én nem tehettem mást. Tudtam , hogy 

mögtorolják valamilyen formában, ha nem csinálom meg. Nem volt más választásom. 

-Mertek csinálni feketevágást?  

-Hát volt azért amikor vágtunk disznót. Kint a tanyán, messze voltak egymástól a házak. 

Olyan volt, hogy mikor vágtunk és úgy gondoltuk, hogy jönnek majd ellenőrizni, el kellett 

dugni a disznóhúst, meg a nyomát is a disznóvágásnak. Tudom, az unokatestvéreméknél, a 

S. F. az úgy csinálta, hogy nagy kamrájuk volt és szögek voltak bele verve. Lesütötték a 

disznóhúst edényekbe, és azokat a szögre szépen fölakasztották, mintha üresen lógna,. A 

mai embör el sem tudná képzelni, hogy bejön egy idegön és fölvöszi a födőt, hogy mit 

főznek benne. 

-Ők soltiak voltak vagy vidékről jöttek? 

 

-Soltiak. Mindenhol van olyan ember aki kapható.  Ilyen, mint a B. N. J. is. Évekön 

keresztül ő volt a vezető, ő dirigált. Ha nem értött semmihez is, hatalma volt hozzá .Akik 

éjszaka jöttek a kulákokat mögverni, pestiek voltak. Azokat nevezték agitátoroknak. 

Agitálták az emböröket, hogy milyen jó a közös, menjenek be a közösbe. Utóbb elveszett a 

türelmük és azért bántották az embereket, hogy majd így akkor bemennek. 

 Az úgy húsvét előtt volt, hogy az unokatestvéreméknél is voltak és megtalálták a húsokat, 

amik le voltak sütve. Befogattak rögtön a lovaskocsiba és föl kellett pakolni azokat a 

húsokat a kocsira. Kiértek az egyházi állomásra, ahogy Újsoltról jöttek és akkor jött a 

vonat. Hát akkor a lovak nem voltak olyanhoz szokva, úgy féltek, azok megindultak és az 

unokatestvérem megengedte a lovakat. „Nem bánom ha fölborítják a kocsit, vagy 

fölborulnak, legalább ezek a férgek is elpusztulnak.” 

-„Nana”- mondta a végrehajtó, Majd még versenyt futunk a lovakkal.”  

 

Az volt még az iszonyú dolog, hogy elvették az összes gabonát és nem maradt a 

parasztembernek  kenyérnek valója. Akkor oda kellett állni, 20 dkg kenyér volt a fejadag. 

Iszonyú dolog, a mai fiatalok el se tudják azt képzelni. Sokszor odaálltak már este, hogy 
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jusson. Olyan volt, hogy bál volt így vasárnap este. Elmöntünk, de tudták már sokan , hogy 

mikor a bálnak vége lett volna, úgy 11-éjfélkor , akkor nem hazamentek a bálból, hanem 

elmentek oda ahol sütötték a kenyeret. Ott voltak akkor már 20-an 30-an a sorban. Várták, 

hogy reggel mikor sül ki a kenyér, mikor osztják ma a kenyeret. Ott várták meg a reggelt, 

hogy jusson kenyér, de nem mindig jutott akkor sem. Iszonyú dolog volt sort állni 

fejenként 20 dkg kenyérért annak, aki megtermelte. Ez mind azért volt, hogy 

megfélemlítsék az embereket, meg álljanak be a közösbe, adják oda az eszközeiket, a 

földjüket. Meg hát ez meg is történt. 1960-ban volt a tsz-esítés. A lényeg az, hogy azokba 

az emberekbe, -akik mindig azon igyekeztek, hogy a törvénnyel ne ütközzenek,- mégis 

bele tudtak kötni, megtalálták ennek a módját. Megkínozták, megfélemlítették az 

embereket. 

 

-A beszolgáltatott terményekért kaptak valamilyen alacsony árat?  

-Nem adtak azért semmit. Ugyanúgy ahogy a disznót is le kellett  adni, meg volt, hogy 

hányt kilót, hány tojást, hány kiló hízott baromfit,  mennyi sovány baromfit. Ez mind 

beadás volt és ezért nem adtak semmit. 

 

-Ha elfogyott a gabona, akkor a következő évben miből vetettek? 

 

-El kellett dugni legalább annyit, hogy a következő évben tudjunk vetni.  

 

-Mennyi földet sajátítottak ki? 

 

-25 hold földje volt apukának és 10 maradt, a 15-öt azt elvették. Elvették és kiosztották 

ezeket, éppen újsoltiaknak. De azoknak nem volt semmi eszközük, se lovuk amivel ezt 

megművelték volna De emlékszem arra is , hogy az már árulta, mert nem tudta 

megcsinálni, és akkor visszavette, vásárolta apám a saját földjét.  Sokáig velünk is 

csináltatták. Éjszaka arattuk a gabonát. Éjszaka kirendeltek  bennünket, mert az illető 

elment Pestre  a  gyárba dolgozni, meg jó párttag volt és azt meg kellett csinálni neki.  

Éjszaka hordtuk be a gabonát is lovaskocsival. Olyan dolgok voltak, amit a legnagyobb 

ellenségemnek se kívánok. . Én úgy olvastam róla, hogy a Rákosinak az volt a 

legeslegnagyobb bűne, hogy a parasztságnak a legértékesebb rétegét, a középparasztságot 

kinyírták. Azt a mérhetetlen, kegyetlen munkát amit kiszabtak rá! Igen sok ember 

elemésztette magát. Mert tudta, hogy az aki nem tudott teljesíteni, azt nem bírja 
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megcsinálni akkor megkínozzák, agyon verik. Mondjuk a tanyákon az azért nem történt 

meg. De itt Solton a faluban, aki nem tudott teljesíteni, államosították a házát és máshova 

kerültek el. Mint ezek a rokonok, a szegény Cs, T, néniék is. Ezeknek is itt volt, itt lenn  a 

házuk és mivel nem tudtak teljesíteni, akkor kizavarták őket, de nem azt mondták,hogy 

eredj, hanem, hogy:„Takarodj!” Akkor szegények hun itt laktak hun ott. 

 

-Ki kapta meg a házukat? 

 

-K. J. kapta meg a házat , hát az is egy nagy pártembör volt. Az építött aztán rajta.  Akkor 

legalább a kertöt szerették volna a Cs.-ék megvenni, hát azt se adták nekik. Ott meg a S.-ék 

építettek. a kertjükbe. Úgy hogy hogy teljesen kifordították őket.  Sok ilyen solti család 

volt  

 

-Még milyen büntetéseket kaptak az emberek, akik nem teljesítettek? 

 

-Akkor azt elvitték 5-6 hónapra börtönbe. Az apám is volt olyannal együtt börtönbe, aki 

gyilkolt, Nem tettek különbséget. Akkor nekem is az apukám testvérét, L. P.-nek hívták, 

pedig a világon senkinek nem ártott, őt is, mert nem tudtak teljesíteni lecsukták. Itt 

Dunaújváros mellett, Pálhalmán. Megalázták, mert aki itt volt tanácselnök , meg vezetőség  

azt mondta, hogy miért hívatta magát nagyságos úrnak. De hát ő soha nem csinált ilyet! 

 

-Ki volt akkor a tanácselnök? 

 

-Nagy Pál volt.  Az volt a cél, hogy mögalázza.  

 

-Voltak olyan emberek, akik elhagyták a földjeiket vagy felajánlották az államnak? 

 

-Nem ajánlották fel, nem köllött, elvették minden további nélkül .Azt csináltak, amit 

akartak. Borzasztóan terrorizálták az emböröket. Nem mehetett középiskolába, nem 

tanulhatott az osztályidegen. Így nevezték akkor és nem mehetett főiskolára. Az egyik 

unokatestvérem az jó tanuló volt, állatorvos szeretett volna lenni, de arra nem kerülhetett 

sor, mert ilyen személyt, nem vettek föl. Amikor a tsz-be is kerültem el szerettem volna 

menni máshova, mivel már saját földjeinket elvették, nem tudtam művelni. Szerettem 

volna elmenni buszsofőrnek, vagy valami ilyesmit végezni. Szó se lehetett róla, a tsz-ben 
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nem engedték,. Olyan se lehetett, hogy esetleg elmegyek máshova dolgozni vagy valami. 

Odatelefonáltak ahova el akartam menni, hogy föl ne próbáljanak venni. Annak a 

rendszernek olyan hatalma volt, hogy azt csinált, amit akart. 

 

-A többi gazda hogy reagált a kuláküldözésre? 

 

-Hát, hogy mindenét elvették, attól rosszabbat nem is tudott elképzelni. Nemcsak az én 

szüleim, hanem mások is, egy életen keresztül gürcöltek. Akkor az volt a cél, hogy földet 

vesznek és gondoljanak a családra. A család további létét tudják biztosítani avval, hogy ha 

föld lesz. Mert akkor a vidéki ember abbul élt, más jövedelem nem volt. A földből, amit 

meg tudott termelni magának, meg jószágot tartott, akkor abból tudott élni. 

 Akik abba a kategóriába tartoztak, azok egymás iránt részvéttel voltak. De azért volt egy 

alja réteg, az mög örült annak, hogy ha elvötték. 

 Még arra is emlékszöm, hogy ott laktunk mink is a tanyán, és akkor már vöttünk egy 

motort. Akkor volt divat a Pannónia motor. Volt egy bizonyos hely ahova tejet hordtunk. 

Mikor mögtudták az asszonyok ott, hogy vöttünk egy motort, akkor rögtön egy alsó 

néprétegből való egyén azt mondta, „A kuláknak még mindig tele van a padlása!” Az alja 

réteg az örült. Mindig lesz ilyen alja embör, annak sosincs munkája. Tudom mikor a tsz-

ben is voltam, olyan volt, hogy minden munkát megcsináltam. Sőt volt mikor este 10-11 

óráig dolgoztunk, mert most vetés van, ősszel meg szántás. Ezeket meg kellett csinálni. 

Voltak olyan személyek, akik nem dolgoztak, délután 4-5 óra után az elmöntek:„ Koma 

gyere iszunk egy sört.” Viszont aki dolgozott, amiért keményen megdolgozott, azt meg is 

becsülte. Ha valaki valamit el akart érni, akár építkezés, akár autó, azt meg kellet spórolni 

nagyon keményen, mert mi úgy nőttünk fel. Kemény dolgok voltak ezek. 

Kicsit örülök is neki, hogy erről löhet beszélni, mert régen nem nagyon löhetöött. Főleg a 

diákok, hogy ilyenről tanuljanak, mik történtek a szülőkkel! Kegyetlen dolgok voltak ezek. 

Most már a TV-ben is látni olyan műsort, az újság is ír néha róla, hogy mik történtek az 

emberekkel. Beszélnek róla, de sokáig nem lehetett. 

-Nem megbocsátható bűn az, amit ezekkel az emberekkel tettek. Például az én apósom is, 

akinek mintagazdasága volt! Mikor a tsz-esítés megtörtént, akkor szegény hát járt a tsz-be 

és olyan rongy, senki embörök mondták neki, mit csináljon, akiknek még az is gondot 

okozott, hogy aláírják a nevüket, azok parancsoltak neki. Ezek ilyen megbocsáthatatlan 

bűnök, az én szememben. 
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-Rehabilitálták, kárpótolták-e az átélt sok szörnyűségért Önöket? 

 

 Aki volt a háborúban, meg aki le volt csukva az bizonyos kárpótlási jegyet kapott. De 

úgy megtörték lelkileg, pszichésen az ilyen embereket,hogy! 

 

-Mért pont Újsoltra települtek Bácskából? 

 

Mert ott volt eladó föld.  Akkor költözött ide a Smidt, a Stöckl és az Imhoff család erre 

a Bakóhalomi részre. Ott voltak eladó területek. Akkor jöttek ide a 14-es években. Itt 

letelepedtek, kiváló gazdálkodást folytattak , mert Bácskában magasabb szinten 

gazdálkodtak, mint itt. Meg ugye a svábság is olyan törekvő népréteg, olyan dolgos, 

szorgalmas. Hát ennyit tudunk. Ez is valami, hogy így beszélhettem róla.  

 

-Köszönöm szépen a válaszokat, és jó egészséget kívánok!  
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III.  Befejezés, összegzés 

Az interjúból kiderül, hogy a kommunista rendszer hogyan tette tönkre a magyar 

gazdákat, azoknak is a legszorgalmasabb, legokosabb rétegét, azokat, akik mintaszerűen 

gazdálkodtak.  

Tönkre tették őket gazdaságilag, a beszolgáltatás, padlássöprés, pénzbírságok és 

börtönbüntetések által. Földjeiket kisajátították, vagyonukat elkobozták. Sokukat még saját 

házukból is kiüldözték családjukkal együtt. A beszolgáltatási kivetések kíméletlenek 

voltak, kulákként szinte a nyomorba taszították őket, állandó félelemben éltek. A lelki-

idegi megrázkódtatásokat még ki sem heverték, jött téeszesítés. Solton 1960 januárjában 

alakultak a tsz-ek. Ekkor a maradék földjüket és lovaikat is be kellett adniuk a közösbe. Mi 

mást tehettek volna? Többségük elkezdett dolgozni a tsz-ekben. Itt sem ért véget a 

kuláküldözés, mert továbbra is hátrányos megkülönböztetésben részesültek. Ott is a 

legnehezebb és a legrosszabban fizető munkákat adták nekik. Ez a „megbélyegzés’ végig 

kísérte őket a múlt rendszerben. 

            Ki lehet venni Stöckl Jani bácsi szavaiból, hogy ezt a mai napig nem heverte ki 

egészen.  Örömmel fogadta a felkérést, és szívesen mesélt, hogy ennek a szörnyű kornak a 

gaztetteit minél több ember megismerhesse. 

            Napjainkban már bátran lehet ezekről a témákról beszélni. A sajtóban is 

olvashatunk róla, film is készült a kulákvilágról. Sőt az Országgyűlés 2012. március 26-án 

június 29-ét, Péter-Pál, azaz a betakarítás kezdőnapját: A kuláküldözés áldozatainak 

emléknapjává nyilvánította.
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IV .  Források: 

1.https://hu.wikipedia.org/wiki/Kulák 

2.epa.oszk.hu/00900/00995/00026/pdf/logard11-2.pdf 
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V. Mellékletek 

1.sz. melléklet 
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2.sz. melléklet 

 

 

 

Stöckl János nagyapja  
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3.sz. melléklet 

 

 

 

 

A tanya épülete  



 

21 
 

4.sz. melléklet 

 

 

 

 

 

 

Góré és istálló épülete a tanya mellett  
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5.sz. melléklet 

 

 

 

 

 

Stöckl János szüleinek esküvői képe  
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6.sz. melléklet 

 

 

 

 

 

 

Stöckl János gyermekként szüleivel, nagymamájával  
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7.sz. melléklet 

 

 

 

 

 

Stöckl János és Bagó Julianna esküvői képe  
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8.sz. melléklet 

 

 

 

 

 

 

 

Stöckl János feleségével és gyermekeivel 


